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كلية رياض الاطفال – جامعة دمنهور
مقدمة: 

       يحتل التقييم مكانة كبيرة في المنظومة التعليمية بكافة أبعادها وجوانبها على مر الأزمنة والعصور نظراً لأهميته في تحديد مقدار ما يتحقق من الأهداف المنشودة والتي يتوقع منها أن تنعكس إيجابياً على الطفل والعملية التربوية على حد سواء، فضلا عن أنه يعتبر عنصراً مهما وأساسياً لتحديد نقاط القوة والضعف بمختلف أنواعها وتعدد مستوياتها،  ومن ثم وضع البرامج التنموية والإثرائية والتربوية الملائمة لكل طفل، فالتقييم يثري صانعي القرار بمعلومات من شأنها الارتقاء بمستوى الخدمات، وتزداد هذه الأهمية إذا ارتبطت بالأطفال ذوي صعوبات التعلم وتقييمهم لما نلمسه في احتياجهم للتفهم والتقبل لإمكاناتهم وقدراتهم مقابل الصعوبات التي يواجهونها. (علام ، 2000 : 58 )
      كما أن طرق القياس التقليدية بكافه أنماطها وأنواعها أضحت لا تجيد من العلم سوى التركيز على تحديد المستوى الحالي للطفل نسبة لأقرانه، ويتم التشخيص فيها من خلال الاختبارات التي تقدم له ،    ومن هنا جاءت أهمية استخدام التقييم الدينامي الذي يوفر نوع من التدخل التعليمي والتي تسمى وساطة، ويتم تعديلها باستمرار لتتناغم مع تجاوب المتعلمين لعملية التعلم، بينما يتم استخدام استجابات المشاركين كنقطة انطلاق لبدء أنشطة التقييم إلى تحليل أعمق وأكثر منهجية لعملية التعلم وهو ما يسمى القياس بالتدخل. (Poehner & Lantolf, 2005: 233-234)
مشكلة الدراسة : 

يسعى البحث الحالي إلى تحديد الفرق بين التقييم الدينامي المعرفي والتقييم التقليدي لبعض العمليات المعرفية والتي تتمثل في عمليات التخطيط والانتباه وعمليات المعالجة المتزامنة والمتتابعة ( التآني والتتابع ) في تقييم أداء الأطفال ذوي صعوبات التعلم والعاديين على حد سواء وتحديد كفاءتهم، والتعرف على الوظائف المعرفية لديهم من خلال التعرف على كفاءة العمليات المعرفية وعلاقتها ببعضها البعض ويتم ذلك من خلال الإجابة على التساؤلين التاليين:- 

1- هل هناك فروق بين التقييم الدينامي المعرفي (عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة) والتقييم التقليدي لدى الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية وذلك على مقياس منظومة التقييم المعرفي؟.
2- هل هناك فروق بين متوسطات درجات التقييم الدينامي المعرفي للأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية والتقييم التقليدي للأطفال العاديين كما تقيسه منظومة التقييم المعرفي (عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة)؟.
أهداف الدراسة: هدفت الدراسة الحالية إلى :

1- التحقق من فاعلية التقييم الدينامي المعرفي في تقييم أداء الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية والأطفال العاديين وذلك بالنسبة لبعض العمليات المعرفية المتمثلة في عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة.
2-  تطبيق نظرية (  PASS) التي ارتكزت عليها منظومة التقييم المعرفي، والكشف عن إمكانية استفادة الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية من التدخل الدينامي المعرفي.

 مصطلحات الدراسة :

1- التقييم الدينامي المعرفي Dynamic Assessment Cognitive : 

       هو التقييم الذي يسعى لقياس إمكانية الطفل للاستفادة من التعلم ، أي الواسع المعرفي Learning Propensity ويستند في دعواه إلى أن المخ البشري نظام مفتوح ينمو ويخبو من خلال تفاعله مع البيئة ، فالبيئة الغنية بالمثيرات المتجددة المتنوعة تنشط المخ وتحفز العمليات المعرفية الوجدانية للتوصل لصيغ جديدة يقاس من خلالها النمو الممكن ، وبذات المنطق فإن البيئة الرتيبة المحرومة من تلك المثيرات تعرض المخ للتيبس المعرفي الوجداني فتزداد الهوة بين الأداء الفعلي والأداء الممكن ، أي تتسع المسافة الدالة على حيز النمو الممكن. ( الأعسر، 2001: 6 )
2- صعوبات التعلم Learning Disabilities 
صعوبات التعلم النمائية هي نقص في المهارات التي يختارها الطفل والتي تتعلق بالوظائف الدماغية والعمليات العقلية المعرفية، ومثل هذه الصعوبات تأتي في ثلاثة مكونات أساسية تندرج في إطارثلاثي الأبعاد، صعوبات معرفية، أو صعوبات لغوية،  أو صعوبات بصرية – حركية
فروض الدراسة :

1- توجد فروق ذات دلالة احصائية بين متوسطات درجات الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية في كل من التقييم الدينامي والتقييم التقليدي بالنسبة لبعض العمليات المعرفية ( عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة ) وذلك في اتجاه التقييم الدينامي.
2- توجد فروق ذات دلالة احصائية بين متوسطات درجات الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية ومتوسطات درجات الأطفال العاديين وذلك على مقياس التقييم الدينامى للعمليات المعرفية ( عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة ) في اتجاه الأطفال العاديين.
منهج الدراسة :
تم استخدام المنهج الوصفي المقارن والذي يعتمد على وصف الفروق بين مجموعتى الدراسة.
عينة الدراسة:

  تكونت عينة الدراسة من مجموعتين على النحو التالي:
- مجموعة الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية: عينة مكونة من 25 طفلاً من ذوي صعوبات التعلم النمائية الملتحقين بالمستوى الثاني في مرحلة رياض الأطفال من مدرسة النيل بالعمرانية.
- مجموعة الأطفال العاديين: عينة مكونة من 25 طفلاً من الأطفال العاديين الملتحقين بالمستوى الثاني في مرحلة رياض الأطفال من مدرسة النيل بالعمرانية.
أدوات الدراسة :
1- اختبار المصفوفات المتتابعة الملون للأطفال لرافن (إعداد محمد الخطيب)
2- قائمة صعوبات التعلم النمائية لأطفال الروضة إعداد (عادل عبد الله ، 2006 )

3- مقياس منظومة التقييم المعرفي م.ت.م (الكاس)  للذكاء 
نتائج الدراسة 

1- توجد فروق ذات دلالة احصائية بين متوسط درجات مجموعة  الأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية  في كل من التقييم الدينامي والتقييم التقليدي بالنسبة لبعض العمليات المعرفية ( عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة ) وذلك في اتجاه التقييم الدينامي.

2- توجد فروق ذات دلالة احصائية بين متوسط درجات التقييم الدينامى المعرفي للأطفال ذوي صعوبات التعلم النمائية ومتوسط درجات التقييم التقليدي للأطفال العاديين وذلك على مقياس التقييم الدينامى للعمليات المعرفية ( عمليات التخطيط والانتباه وعملية المعالجة المتزامنة والمعالجة المتتابعة ) في اتجاه درجات التقييم الدينامي للأطفال ذوي صعوبات التعلم .
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Introduction:
     Assessment occupies a great place in the educational system in all its dimensions and aspects over time and age because of its importance in determining the extent of achieving the desired goals which are expected to be reflected positively on the child and the educational process alike. Besides, it is considered an important and essential element to determine the various types and multiple levels of strengths and weaknesses then   create the suitable developmental, enriched and educational programs for each child. The assessment provides decision makers with information that will improve the level of services. This importance is increased when it is associated with the children with learning disabilities and their assessment of what they perceive. To understand and accept their potential and abilities against the difficulties they face. (Allam, 2000: 58(
        The traditional methods of measuring with all their types and kinds only focus on determining the current level of the child relative to his peers, and the diagnosis occurs through the tests provided to him. Hence,  the importance of the use of dynamic assessment, which provides a kind of educational intervention , which is called mediation, And are constantly adjusted to match with learners 'responsiveness to the learning process. The participants' responses are used as a starting point for changing assessment activities to a deeper and more systematic analysis of the learning process which is called measurement by intervention. (Poehner & Lantolf, 2005: 233-234)

Problem of the study:
The current research seeks to identify the difference between the cognitive dynamic assessment and the traditional assessment of some cognitive processes, which are represented in the processes of planning and  attention,  and the processes of simultaneous and sequential  treatment ( delay and sequence )  in assessing  the performance of children with learning disabilities  and  the normal children  alike .  Also, to determine their competencies and   identifying their cognitive functions through knowing the efficiency of cognitive processes and their relationship to each other . This is done by answering the following two questions:
1- Are there differences between dynamic cognitive assessment (the processes of planning, and the processes of simultaneous and sequential treatment) and the traditional assessment for the children with developmental learning disabilities on the scale of the cognitive assessment system?
2- Are there differences between the means of cognitive dynamic assessment scores of children with developmental learning disabilities and the traditional assessment of ordinary children as measured by the cognitive assessment system (the processes of planning, attention, and the processes of simultaneous and sequential treatment?

Objectives of the study: The present study aimed at:
1- Verifying the effectiveness of the dynamic cognitive assessment in assessing the performance of children with developmental learning disabilities and the ordinary children for some cognitive processes which are represented in the processes of planning and attention, and the processes of simultaneous and sequential treatment.
2 - Applying the PASS theory on which the cognitive assessment system was based, and exploring the possibility of children with developmental learning disabilities to benefit from the cognitive dynamic intervention.
 Terminology of study:
1 - Cognitive Dynamic Assessment:

       It is the assessment that seeks to measure the child's potential to benefit from learning i .e Learning Propensity.  It depends in his argument on that the human brain is an open system that grows and fades through its interaction with the environment.  The environment that rich in various renewable stimuli activates the brain and stimulates the cognitive processes to reach new formulas through which the possible growth is measured. According to the same logic, the monotonous environment deprived of these stimuli expose the brain to cognitive affective rigorism . As a result, The gap between actual performance and possible performance is  increased ,i .e   the distance  indicates  the space of possible  growth  is widening  ( Al-Asar , 2001: 6)

2 - Learning Disabilities

Developmental learning disabilities are a lack of skills chosen by the child and related to the brain functions and mental cognitive processes. Such difficulties are in three basic components that graduate in three- dimensional framework   - cognitive difficulties, linguistic difficulties, or visual – motor difficulties

Study hypotheses:
1- There are statistically significant mean differences of the scores for the children with developmental learning disabilities in both the dynamic assessment and the traditional assessment for some cognitive processes ( the processes of planning and attention, and the processes of simultaneous treatment  and sequential treatment ) in the direction of dynamic assessment.
2 - There are statistically significant mean differences of the scores for the children with developmental learning disabilities and the normal children on the dynamic assessment scale of cognitive processes (the processes of planning and attention and the processes of simultaneous treatment  and sequential treatment) in the direction of normal children.
 Method of the study :
The comparative descriptive approach, which is based on describing the differences between the two study groups, is used.
Sample of the study:
  The study sample consists of two groups as follows:
- A group of children with developmental learning disabilities: a sample  consists of 25 children with developmental learning disabilities enrolled in the second level of the kindergarten stage in  the Nile School in Al- Omrania.
- A group of normal  children: a sample  consists of 25  of normal  children enrolled in the second level of the kindergarten stage in  the Nile School in  Al-Omraniyah.
 Tools of the study:
1 - Raven's test of colored sequential matrices for the children (prepared by Mohammed Al-Khatib)

2 - List of developmental learning disabilities for the children in the kindergarten (prepared by Adel Abdullah, 2006)

3 -The scale of the cognitive assessment system for intelligence

Results of the study:

1- There are statistically significant mean differences   of the scores of children with developmental learning disabilities in both dynamic and traditional assessments in relation to some cognitive processes (the processes of planning, attention, and the processes of simultaneous treatment and sequential treatment) in the direction of dynamic assessment. 

2-There are statistically significant mean differences of the scores of cognitive dynamic assessment for children with developmental learning disabilities and the normal children on the dynamic assessment scale of the cognitive processes (the processes of planning, attention, and the process of simultaneous treatment and sequential treatment) in the direction of dynamic assessment scores for children with learning disabilities.
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